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E  g  y e d ü l   h i t b ő l  . . . .

Emil Brunner svájci teológus egyik könyve bevezetésében /Das 
Wort Gottesund der moderne Mensc h/ i r ja , hogy jelenleg a v ilág  á l
láspontja a keresztyénséggel kapcsolatban egészen más, mint a mult  
században v o lt . A mul t  században ugyanis szemben á lltak  a keresz
tyénséggel, vitatkoztak vele, dogmáit támadták, ma te ljesen  közöm
bösen elmennek m ellette és ez a közömbös állapot rosszabb mint a 
n y ilt ellenségeskedés. Jézus is  azt mondja, hogy inkább legyen va
lami hideg semmint langyos. Ezt az állapotot nevezi Brunner e lv ilá -  
giasodásnak/secularizmus/. Meg k e ll látnunk, hogy gyülekezeteinken 
belül is  meg van ez az elvilágiasodás. Minden gyülekezetben megta

lálható egy széles elv ilágiasodott réteg. Ez az a réteg.amin -hor- 
r ib ile  dictu- még az Isten sem tud segi ten i, mert ezek 20, 30, 40 
éven keresztül elhallgatják a prédikációkat a nélkül, hogy valami 
is  történnék az életükbe. Hiába ülnek Isten  e lő tt ! Ezek azok a- 
kik ugy jönnek az is ten tisz te le tre , mint egy szi nházi előadásra,  
ahol a szereplők j ól  vagy rosszul előadják a darabot, előadás vé

gén legördül a függöny a darabnak vége, nincs tovább köze a szi n
háznak az élethez ,igy  amikor vége az istentiszteletnek , amikor be
csukódik mögöttük a templom kapuja egy egészen más életbe lépnek 
ki amelyhez az istentiszteletnek  semmi köze nincsen. A maguk ut já t  
járják. E lvilágiasodott, közömbös, a keresztyénség szempontjából 
langy-meleg emberek.

Nagy kisértésünk az, hogy a reformáció ünnepét igy páholyból 
nézzük végig, elvonulnak előttünk egy régi v ilág  nagy emberei, h it
hősök: Luther, Kálvin, Melanchton, stb. de özeknek az embereknek 
semmi közük a mához. Ezért nem emlékbeszédet akarok ma tartan i,mert 
azt, egy h a llott fö lö t t  k e ll tartani, hanem arról k e ll beszélnem, 
hogy az élő Isten hogyan munkáldott és,hogyan munkálkodik az egy
házában.

A keresztyén egyház ünnepei között a pünkösdnek van egészen 
rendki vüli szerepe. Karácsony, vizkereszt, nagypéntek, husvét, menny- 
bemenetel ünnepe mind egy egyszer megtörtént eseményre való vissza
emlékezés Pünkösd más. Pünkösd után nincs pont, pünkösd ma is  ta rt. 
A Szentlélek ma is  munkálkodik, ugy mint kétezer év óta mindig: ma 

is  megmondja mi az igazság, hogy Jézus felm agasztaltatott, mi az 
i té le t , hogy a Sátán i té lte te t t  e l ,  nem Krisztus, mi a bün: h itetlen
ség Jézusban/János 1 6 :7 -1 3 ./, Hogy mi volt a reformáció azt csak 
i nnen a pünkösd oldaláról értjük meg! Amikor ujra más koroknál ta
lán nyilvánvalóbb módon világossá le t t ,  hogy a Szent Lélek munkál
kodik! Jézus szava beteljesedett:"nem  hagylak titeket árvákul" / Já- 
nos 1 4 :1 8 ./. A reformáció pünkösd ősszel.

I .r é s z . A reformáció a Szent Lélek müve. A reformáció nem ke
gyes emberek uj egyházalap itasa , nem a lelk iism ereti szabadság han
goztatása és érvényre juttatása, nem kiváló emberek uj rend teremté
se , hanem Isten munkája mindenestől! Gyenge, alkalmatlan embereken 
keresztül a hatalmas Isten munkálkodott. Isten munkamódszere ez:

"az én erőm erőtlenség á lta l végeztetik e l " / 2.Kor.12:9 -1 0 . / .
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Nem embereket d icsői tünk tehát ma sem! Nem csinálunk protestáns 
elődeinkből szenteket, akik e lő tt  le  kellene borulnunk, mi ma 
is  I stent imádjuk. Legjobban a reformátorok tiltakoznának az e l-  
len , ha mi őket tömjéneznénk, dicsői tenénk, mert ők komolyan 
vették az első parancsolatot. Igy k e ll tehát a reformációt lá t
nunk mint Isten müvét, aki gyönge emberekkel végzi e l  a mag a 
munkáját.

I I .ré sz . Mi volt a munkája a Szent Léleknek? Erre röviden 
igy felelhetünk: fe lfed te , hogy kicsoda Isten és kicsoda az em
ber.

l .I s ten mindenek fe le t t  Ur! Istenről gyakran sovány, vér
szegény, erőtelen képzet ei nk vannak. Felnőtt emberek is  csak jó 
istenkének ismerik őt, aki kizárólag arra való, hogy nekünk ked
vünkbe járjon. A reformáció ismét megszólaltatta: Isten ur e 

földön. De többet is  mondott ró la . Megmutatta, hogy ez a minden
ható felséges Ur: szerető Isten. Hogy kicsoda az Isten azt csak 

a kereszten lehet megismerni. Luther mondotta:"Nem ismerek más 
Istent, csak azt a Názáretit aki ott függ a kereszten." E.Watson 
angol methodista teológus i r t  egy munkát Luther teo lóg iá já ró l 
cime: "Haddlegyen Isten Isten !"/L et God be God!/ Valóban e lta lá l
ta ez a teológus a reformáció egyik fő jellemvonását, a Szent 
Lélek ezen fáradozott:Hadi legyen Isten Isten.

_2.Az ember mindenestől elvesszett! Ujra felhangzott a re
formációban az Igének az emberről szóló tani tása is .  Az ember 
szive gyökeréig megromlott és magában mindenestől e lveszett, nem 
k ics it  bünös, bünöske, nem beteg csupán, hanem mindenestől elve
szett, kárhozatra méltó ember, Isten kegyelme nélkül szükölködik.
Az embernek nincsen seg itsége, sem a szentek, sem mások, nem á l l 
hat meg Isten e lő t t . Luthernak, ennek a csodálatos é le te t befutó 
embernek.az utolsó le ir t  mondata, amelyet halála e lő t t i  napon ir t  
le ez volt:"B izony koldusok vagyunk."
Pontos helyzetrajzot adott tehát a reformáció a rró l, hogy kicsoda 
ő, Isten és kicsoda vagyok én. Itt lehet leginkább meglátni,hogy 
mind ez nem volt csupán emberi gondolat, hanem a Szent Lélek mun

kája. Önmagától erre senki nem tud rájönni, csak a Szent Lélek v i
lágosíthat meg bennünket az igén keresztül."Mert nem az én gondo
lataim a t i  gondolataitok és nem a t i  utaltok az én utaim"/Ésaiás 
5 5 :8 ./ .

I I I .r é s z . Mit tani t a reform áció?:Hitbő l, kegyelemből! Csak 
aki az előbb f e l vázo lt helyzetképet lá t ja  világosan az értheti

meg a reformáció szavát: K egyelemből tartattatok meg h it á lta l! Ez 
az üzenet egyezik Pál szavaivat  szórul-szóra amint az i mént  Tel
olvastam a b ib liá b ó l. Aki tud arról ,  hogy az ember Isten szi ne e -  
lő t t  á lló  ember, aki tud az ít é le t r ő l ,  csak azt érdekli a megiga- 
zulás kérdése. Csak akit már izgattak a bünei, gyötörtek a vétkei 
annak a számára örömhi r az, hogy hi t á lta l tartatunk meg, kegye

lemből üdvözölünk. Mások számára érthetetlen marad az a sok harc 
ami szavak körül forgott, Luther vakmerő k iá llá sa ,egész sereg em
beri é let feláldozása, hiszen ugyis csak az a fontos -mondják-, 
hogy áz embernek legyen valamilyen hite és ez a h it tesz i boldog
gá az embert. Az igy beszélő ember, nem veszi komolyan a h ité t , 
nem is  találkozott az élő Istennel, nem tudja, hogy krisztushit 
nélkül rettenetes dolog az élő Isten kezébe esni, nem szakadt még 
soha fe l  a k iá lltás a szivéből a f i l ip p i i  börtönőrrel együtt: Mit 
k ell tennem, hogy üdvözüljek?
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Érdekes, hogy a haragvó Is en közelsége a tevékeny embert 
mindig cselekedetre in d ítja . Az ember valamit ,1óvá akar tenni.
A kérdés az emberv részéről ilyenkor mindig ugyanaz: mit lehet 
nekem cselekednem?, mit kell tennem, hogy üdvözüljek? De az is 
teni fe le le t  is  mindig azonos: semmit! Kegyelemből h it á lta l 
ivazulsz meg. Pál igy fe le l  a börtönőrnek:"Higyj az Ur Jézus 
Krisztusban és üdvözülsz, mint te mind a te házadnépe." Ez az 
isten i üzenet először is  megaláz bennünket. Alázat k e ll ahhoz, 
hogy elismerhessem nem adhatok semmit az Istennek. Nincs még más 
valami ezen a világon ami ellen  annyira rugodoznánk ösztönösen 
mint az ellen , hogy kegyelemre szorulunk. De nincs vigasztalóbb 
üzenet a kétségbeesett ember számára mint ez:Kegyelemből. Ez az 
üzenet megaláz, de fe l  is  emel. Kétszeresen fe lébreszti az em
bert. (iiertz Bo svéd püspök ir,1a egyik könyvében, hogy két éb
redésre van szüksége a keresztyén embernek: az első ébredés a- 
miKor bűneimre ébredekkráá megtudom, hogy ki vagyok én. A máso
dik ébredés amikor a kegyelmes Istenre ébredek, mikor elhiszem 
azt, hogy Isten nagyobb a mi szivünknéX/l.János 4 :2 0 ./ .  Mind
kettő szükséges ahoz, hogy felébredt keresztyén legyek. Aki a 
fé l  utón megáll és csak bűneire ébred® rá, annak sorsa a kétség- 
beesés, Judás sorsa. Aki a másodikhoz is  e lér az á ldott életű 

keresztyén lesz , az Péter útját já r ja . Azért a legnagyobb ébre
dés a reformáció a keresztyén egyháztörténetben, mert mind a 
két ébredést egyesítette.

Ingyen kegyelemből igazulunk meg, de vigyáznunk kell ennek 
a szónak megértésre: ingyen. Csak nekünk ingyen Isten fia drága 
árat fiz e te tt  azért, hogy mi élhessünk. Valaki meghalt, hogy 

nekem életem légyení
" -^zen a h ittételen  á ll  vargy bukik az egyház. Luther a schmal-
kaldeni cikkekben azt Írja:"Ha ég és fö ld  összeomlik e ttő l - t . i .  
a megigazulás hitünktől- nem tágíthatunk!" Luther nem a maga iga
zát védte Isten igazáért harcolt. Vádolták Őt gyakran és néha ma 
is  ezt teszik , hogy á a kényelmes utat választotta: csak hinni 
k e ll! Aki Luther é letét ismeri az tfcdja azt, hogy ez a vád nem 
igaz. Megmutatkozott az ő életében is ,  hogy a h it utján járó em
ber élete örökös harc, tusakodás. Vádolták őt azzal i s ,  hogy 

embertársaink fe lé  semmit sem használ a h it . Az 1522-ben megje
lent Ujtestámentum fordításának előszavában ezt Írja  Luther: "A 
h it hatalmas, mindig munkálkodó, mindig szolgáló erő.Nem tud nem 

jót cselekedni. M ielőtt kérdezné a jó t , már m egteszi.” Nem kell 
tehát a ttó l fé ln i , hogy nem lesznek jó cselekedetei a csak h itb ő l, 
kegyelemből élő embernek. A keresztyén ember tudja hova való a 
hit és hova a cslekedet. Luther egyik prédikációjában ezt mondja: 
"Sok keresztyén e ltéveszti a dolgot, Isten felé  mutogatja a cse
lekedeteit és emberek felé  a h ité t , pedig sem Isten nem tud sem

mit sem kezdeni a cselekedeteinkkel, sem az emberek a hitünkkel.
Isten felé  hitünkkel forduljunk, emberek fe lé  cselekedeteinkben 

mutassuk meg a hitünket." Hitből igazulunk meg, nem hitetlenség
ből.

Befejezés, Isten hatalmasan munkálkodott a reformációban, 
de a ^pünkösdi Xélek ma is  akar munkálkodni! Vedd komolyan azt, 

amit őseid komolyan vettek! A protestantizmus nem csupán oppo- 
nálás a katolicizrrms fe lé . Nem azért vagyunk protestánsok, mert 
nem vagyunk katolikusok, hanem mert drága örökségünk van őseink-
t ő l :  a hitünk.
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Nem tudom hányszor hallottad ezt a mondatot: h it á lta l iga
zulunk meg kegyelemből, de értetted-e testvér? Nem vagyok derü
lá tó , tudom, hogy minden igehirdetés legnagyobb része emberileg 
szólva kárbavész, tudom, hogy ennek az előadásnak is  ez a sorsa.

Ismerek egy könyvet egyik püspökünk irta  még a harmincas évek
ben arról szó l, hogy egy gyülekezetet megvizsgált a gyülekezet 
tagj ai hitére vonatkozólag. Megkérdezte őket hitük f e lő l ,  k i
derült, hogy a gyülekezet 90%-ának fogalma sem vo lt a hit á lta l 
való megizazulás tani tásáról...-De hiszem, hogy i t t  is  akadnak 
olyanok akik komolyan veszik Istennek ü zen etét. csak egy né
hány is  akad ilyen , akkor nem volt hiába való ez a reformációi 

ünneplés. 
Ma nem "emlékeztünk" csupán egy régi történeti eseményre, ha

nem figyeltük az Isten lábnyomait a történelemben és figyeltünk 
szavára, ahogy ma szól hozzánk.

Nem más a keresztyén é le t , mint egy szónak a tanulmányozá
sa, szüntelen való tanulmányozása, ez az egy szó: kegyelem. Ezt 
k e ll meghallanunk, megértenünk és ennek ismeretében k e ll állan
dóan növekednünk.-A reformáció üzenete is  ez: kegyelem. Péter 
apostol igy fe je z i  be a második leve lé t: növekedj etek a kegyelem
ben. Ezt ki vánom én ennek a gyülekezetnek is  ezen a reformácói 
ünnepen: növekedjetek a kegyelemben!/2.Péter 3 :1 8 ./

Ámen.


